
چهرهحاشیه

پولاد امین| شــاید بشــود به جــرأت گفت که 
بیشترین واژه ای که این روزها در نشریات و رسانه های 
سینمایی به کار می رود، فیلم ســوزی است. واژه ای 
ترکیبی که کاربردش بیــش از هر چیزی به کمبود 
امکانات سخت افزاری سینما در ایران برمی گردد؛ و 
نگاهش معطوف تراکم بیش از اندازه فیلم های روی 
پرده است که باعث شده آثار اکران شده فرصت کافی 
برای ارتباط با مخاطب را نداشــته باشند و با فروش 

پایین از پرده خداحافظی کنند.
در حقیقت در شــرایطی که همیشه فیلمسازان 
دوست دارند اکران فیلم هایشان در بهترین شرایط 
زمانی و مکانی صورت گیرد؛ تراکم فیلم های روی پرده 
در چند وقت اخیر موجب شده این امکان در اختیار 
برخی از فیلم ها قرار نگیرد؛ و در نقطه مقابل شماری 
دیگر از فیلم ها نیز با نمایش گســترده در سالن های 
زیاد و اســتفاده از مزایــای دیگر- مثــا تبلیغات 
تلویزیونی رایگان و...- امکان رقابت عادلانه و ســالم 
را از دیگر فیلم ها گرفته اند. این بی عدالتی در شرایط 
فعلی سینمای ایران طبیعی هم هست؛ وقتی سیل 
متقاضیان اکران در آخرین ماه های  سال سینمایی 
باعث شده، درحال حاضر بیش از 20 فیلم روی پرده 
باشند و طبیعی است که اکران همزمان این حجم از 
آثار باعث پررنگ ترشدن مسأله فیلم سوزی می شود. 
مسأله ای که نبود تبلیغات مناسب آن را پیچیده تر 
هم می کند و بسیاری از ســازندگان فیلم های روی 
پرده معتقدند که خیلی ها حتی نام آثارشــان را نیز 

نشنیده اند.
واقعیت یا توهم؟

عبدالله علیخانــی تهیه کننده ای کــه این روزها 
خالتور را بر پرده دارد، اما با مسأله ای به  نام فیلم سوزی 
مخالف است و اعتقاد دارد که برخی از تهیه کنندگان 
غیرحرفه ای که بی حســاب و کتــاب فیلم ها تولید 
می کنند، چون بی توجهی شان به مخاطب موجب 
پس زدن مردم می شــود، از واژه فیلم سوزی استفاده 
می کنند. به گفته علیخانی، اگر فیلمی مخاطب پسند 
باشد، سینمادار خودش به درِ خانه تهیه کننده می رود 

و خواستار نمایش آن می شود.
عبدالله علیخانی نقش تهیه کننــدگان را بیش از 
فیلم سوزی یا هر چیز دیگر می داند: تهیه کنندگان 
حرفه ای کار نمی کننــد و در نتیجــه محلی برای 

عرض اندام افرادی ایجاد شده که معلوم نیست پول 
فیلم را از کجا می آورند؛ شــاید همــه چیز به  خاطر 
پولشویی باشــد، چون این افراد در فیلم هایشان به 
هیچ چیز توجه نمی کنند؛ که عدم توجه به مخاطب 
در رأس این بی توجهی قــرار دارد. علیخانی به این 
دلیل است که اســتفاده از واژه فیلم ســوزی انتقاد 
می کند: عده ای بر مبنای دلخواه و هر آن چیزی که 
ملکه ذهنشان است، فیلم می سازند که مثل بسیاری 
از فیلم ها فروش بالایی ندارند و جالب این که سریعا 
از واژه فیلم ســوزی استفاده می کنند؛ در صورتی که 
مردم آنها را پس زده اند و واژه فیلم ســوزی در این جا 
معنا ندارد. نکته جالب این که به رغم استفاده مکرر از 
واژه فیلم سوزی، دیگر تهیه کننده کهنه کار سینما، 
غامرضا موسوی نیز عقیده ای مشابه علیخانی دارد: 
واژه فیلم ســوزی با اکران حداکثر 16 فیلم شوخی 
اســت. ما بیشــترین فیلمی که روی پرده داریم و 
دوستان نیز اعتراض دارند، حداکثر 16 است و با این 
شرایط اکران فیلم سوزی اتفاق نیفتاده و تنها کسانی 
که فیلم هایشان نمی فروشــند، حرف از فیلم سوزی 
می زنند. مشکل این جاســت که هرکس فیلمش با 
استقبال مخاطب روبه رو نمی شود. ساده ترین واژه ای 
که یاد گرفته، فیلم سوزی است. برخی دیگر از کسانی 
که شعار فیلم سوزی می دهند نیز، کسانی اند که قرار 
است فیلم هایشان اکران شود و نگران شرایط آینده اند 

که فیلم شان می فروشد یا نه. 
مصطفی تقی زاده کارگردان فیلم سینمایی زرد هم 
مخالف وجود چیزی به نام فیلم سوزی است: درباره 
مسأله فیلم ســوزی نمی توان به صورت قطعی نظر 
داد، زیرا کنکاش روی این موضوع بیشتر در تخصص 
تهیه کنندگان و پخش کنندگان است. من به عنوان 
کسی که فیلمش اکران شد و اکران موفقی هم داشت، 
معتقدم مهمترین معیار برای اکران موفق این است 
که مردم یک اثر را دوســت داشته باشند، زیرا حتی 
در شرایط فشــرده و تراکم اکران باز هم مخاطبان به 

تماشای آن می نشینند. 
فیلم سوزی آری!

اما نگاه بسیاری از دســت اندرکاران سینما به این 
قضیه به این سرراستی نیســت و با نگاه به شرایط تا 
حدی هم می شود به آنها حق داد. به خصوص این که 
بسیاری از آنهایی که باور دارند بزرگترین آسیب حال 

حاضر سینمای ایران فیلم سوزی است، فیلمسازان 
جوانی هستند که به واسطه اولین فیلمشان به فضای 
حرفه ای سینما معرفی می شوند و برای اینها فروش 
خوب فیلم شان می تواند پله ای برای پیمودن مسیر 
ماندگاری در دنیای ســینما باشــد. در حقیقت در 
حالی  مثا غامرضا موسوی فیلم قهرمانان کوچک 
را مثال می آورد که به نظر می رسید حداکثر یکی دو 
هفته روی پرده خواهد ماند، اما با اســتقبال مردم و 
خانواده ها فروشی میلیاردی به دست آورد؛ این گروه 
به مثال های نقض این فیلم اشــاره می کنند. یکی از 
این مثال هایی که وجود فیلم سوزی را ثابت می کند، 
فیلم شنل اولین ساخته حســین کندری است که 
این روزها در گروه آزاد اکران شــده اســت. حسین 
کندری می گوید: کسانی که شرایط خوبی برای اکران 
فیلم های خود داشــته و توانسته اند به فروش خوبی 
دســت پیدا کنند، می گویند که یک فیلم اگر خوب 
ساخته شود، در هر زمان و در هر شرایطی که اکران 
شود، می تواند به فروش خوبی دست یابد؛ اما سوال من 
این است که آیا آنها حاضر هستند فیلمشان را در نوروز 
اکران نکنند و در پاییز به نمایش بگذارند؟ چرا این افراد 
سر اکران نوروزی با دیگران جنگ می کنند؟ چرا برای 

اکران عید فطر باید ۳0 فیلم درخواست بدهد؟ 
حسین کندری سازمان یافته بودن این بحث را در 
ســینمای ایران رد می کند: سیستم اکران ما آن قدر 
شخصی اســت که نمی توانیم بگوییم سازماندهی  
وجود دارد که نام آن را مافیا بگذاریم. البته کســانی 
قدرت هایی دارند کــه از آن قدرت هــا به نفع خود 
استفاده می کنند، اما این افراد 2  سال دیگر جابه جا و 
افراد دیگری جایگزین آنها می شوند و این روند ادامه 

دارد.
چه باید کرد؟

آزاد به قید شــرط ساخته حســین شهابی دیگر 
فیلمی است که می گویند از فیلم سوزی لطمه دیده 
است. دومین فیلم کارنامه فیلمساز نوآمده ای که فیلم 
اولش هم چندان نفروخته و این قضیه می تواند آینده 
کاری او را دچار مخاطره کند. نگاه ســازنده این فیلم 
به فیلم سوزی اما حاوی پیشنهاداتی است. حسین 
شهابی با اشاره به ســخنان حجت الله ایوبی، رئیس 
سابق ســازمان ســینمایی که از لزوم وجود ۳ هزار 
سالن سینما در کشــور گفته بود، مهمترین راهکار 

برای رفع مشکل موجود را افزایش سالن های سینما 
عنوان می کند و می گوید که اگر همان ۳ هزار سینما 
فراهم می شد هر فیلمی فرصت مناسبی برای اکران 
پیدا می کرد. فکر می کنم در چنین شــرایطی باید 
اکران فیلم ها را به تأخیر بیندازیم تا فیلم ها در زمان 
مناســب و با سرگروه اکران شــوند و بحث اکران در 
گروه آزاد هم منتفی شــود؛ چون اکران در گروه آزاد 
به گونه ای پاک کردن صورت مسأله است و برای مثال 
من امسال هیچ فیلمی را ندیدم که در گروه آزاد اکران 
شود و سرمایه اولیه خود را به دســت بیاورد. به باور 
شهابی بحث تبلیغات نیز در این معضل نقش دارد: 
در همه جای دنیا تبلیغات یک فیلم همزمان با شروع 
تولید آن آغاز می شود؛ اما ما این امکان را نداریم و در 
کشور ما مردم بعد از هفته سوم اکران متوجه می شوند 
که چه فیلم هایی روی پرده اســت و در حالی که تازه 
فیلم هایی که سرگروه دارند، تنها ۴ الی ۷ هفته برای 
اکران زمان دارند، معلوم است این مشکل چه آسیبی 
به فیلم ها می زند. تبلیغات نکته ای اســت که مورد 
توجه کارگردان شنل نیز قرار گرفته: موفق ترین دوره 
اکران ما زمانی بود که یک شبکه خارجی به تبلیغات 
فیلم های ما می پرداخت و نتیجه این شد که فیلم های 
ضعیف هــم در اکران هــای نه چندان ویــژه خود، 
فروش های مناسبی داشتند؛ بنابراین نمی توان نقش 
تبلیغات را به ویژه در رسانه هایی که مخاطب دارند، 
نادیده گرفت. در حال حاضر اکثر فیلم ها در تلویزیون 
ایران تبلیغ دارند اما بحث این است که کسی تلویزیون 

ایران را نگاه نمی کند.
مثال آخر

اشنوگل فیلمی است که فقط در پنج سالن روی 
پرده آمد؛ و با نگاهی به این قضیه می شد سرنوشت آن 

را در اکران محتوم دانست.
هادی حاجتمند، کارگردان این فیلم اما نگاهی خود 
منتقدانه به کمبودهای اکران فیلمش دارد: سینما 
قوانینی دارد و مثل تمام صنایع خشن است؛ یعنی باید 
یک فیلم را خوب بسازیم و خوب عرضه کنیم. به این 
دلیل فکر می کنم گاف سینما نه سالن، نه زمان و نه 
اکران است، بلکه گاف جدی اکران خود فیلم است. 
البته ساخت یک فیلم خوب فقط به کارگردان ارتباط 
ندارد بلکه باید یک تهیه کننده خوب هم پشت کار 

باشد. 

 رئیس سازمان سینمایی: 

نقدهای تند و بی حاشیه را 
می پذیریم

شهروند|  قرار بــر این است جشنواره فجر 
دور از حاشــیه برگزار شــود. این نظر رئیس 
ســازمان ســینمایی اســت. محمدمهدی 
حیدریان دربــاره این موضــوع گفت: تاش 
امسال دست اندرکاران جشــنواره فیلم فجر، 
دوری از حاشــیه ها و معطوف  شدن بیشتر به 
متن و اصل جشــنواره است. قصد داریم برای 
رسیدن به نقدهای عالمانه و بدون حاشیه های 
غیرکارشناســی تاش کنیم. ما عمیق ترین 
و تندترین نقدها را اگر کارشناســانه باشــد، 
می پذیریم، حتی اگر در مرحله نخست تلخ به 
نظر برســد واقعا برای ما حکم دارو را خواهد 
داشت. حیدریان گفت: خواهش ما از رسانه ها 
و دست اندرکاران این اســت که اجازه ندهند 
جشنواره به حاشــیه برود. همه ما باید دست 
به دســت هم دهیم تا سینمای  سال آینده در 
مرتبه بالاتری نسبت به امســال قرار بگیرد و 
امســال در پرتو نقد عالمانــه و توجه به متن، 

موفقیت بیشتری کسب کند. 

  باکتری خان و کیارستمی
در یک آلبوم 

شــهروند| آلبوم دکلمه و موســیقی »در 
رفتن از خســتگی« ساخته فرشــاد خوشنود 
بر اشــعار زنده یاد عباس کیارستمی از طریق 
ریتمو منتشــر و در دســترس مخاطبان قرار 
گرفت. در رفتن از خســتگی نام آلبومی ا ست 
از گروه ماکیچی به آهنگسازی و تنظیم فرشاد 
خوشنود – باکتری خان که در قالب بخش هایی 
چون ســودای ماه، ســرما، برف، بــاران، پناه 
بر شــعر، با طبیعت، در خواب و پایان ساخته 
و پرداخته شــده و خوانش این اشعار را سونیا 

کلیشادی عهده دار بوده است.
خوشــنود در اثر تازه خــود، تهیه کنندگی و 
عکاسی را نیز انجام داده و سونیا کلیشادی در کنار 
خوانش این اشعار به عنوان تهیه کنندگی و طراحی 

اثر با وی همکاری داشته است. 
شایان ذکر اســت که فروش آلبوم »در رفتن 
از خستگی« از طریق ســایت ریتمو آغاز شده و 
همچنین جشن رونمایی این آلبوم امروز با حضور 
هنرمندان در شهر کتاب پاسداران تهران برگزار 

خواهد شد.

دریچه اتفاق

شهروند| کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســامی درگیر اختاف نظر در حوزه سینما شده 
است. اختاف نظراتی که بخشی از آن مطابق اعام 
یکی از اعضای این کمیســیون، نظرات شــخصی 
عضو دیگر کمیسیون فرهنگی بوده است. داستان از 
آن جایی شروع شد که نصرالله پژمان فر، نایب رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسامی، اول این 
هفته، بحث هایی را درباره سینما مطرح و دیروز هم 

نظرات خود را تکمیل کرد. 
او دیروز نیز از ارســال نامه ای به رئیس ســازمان 
سینمایی خبر داد و گفت که در این نامه، نگرانی هایی 
را دربــاره برخی تولیدات مشــترک کــه در آنها 
هنرپیشــه های خارجی حضور دارند، اعام کرده 
است. حجت الاسام پژمان فر از ابتذال در سینمای 
ایران حرف به میان آورده و گفته است: امروز بسیاری 
از اقشار حتی کســانی که با ما هم عقیده نیستند، 

معتقدند ابتذال در سینما درحال گسترش 
است و باید در این مورد فکری کرد. 

نایب رئیــس  صحبت هــای   
کمیســیون فرهنگی که در قالب 
شــخصیت حقوقی طرح شــده 
»ان قُلت«هایی را هم به وجود آورد. 

فاطمه ذوالقدر، عضو هیأت رئیســه 
کمیســیون فرهنگی مجلــس پس از 

این حــرف و حدیث ها وارد بحث شــده و در یک 
گفت وگوی رسانه ای بر این موضوع تأکید کرده که 
»صحبت های اخیر نصرالله پژمان فر نظر شخصی 
اوست و موضع کمیسیون فرهنگی مجلس نیست«.

ذوالقــدر صحبت های نصــرالله پژمان فر 
درباره اکــران »عصبانی نیســتم« را 
تقریبا رد کرده و در پاسخ به این که 
آیا نظــرات او، نظر دیگــر اعضای 
کمیســیون فرهنگی هم هست یا 
خیر؟ گفت: در کمیسیون فرهنگی 
مجلس، هیچ صحبتی درباره اکران 
فیلم های سینمایی ازجمله فیلم مذکور 
به میان نیامده و صحبت های اخیر آقای پژمان فر، 
نظر خودشان است و ارتباطی به نظرات کمیسیون 
فرهنگی مجلس ندارد. عضو فراکسیون امید با تأکید 
بر این موضوع که برای اکران یک فیلم سینمایی باید 

مراحل قانونی آن به درستی انجام شود، توضیح داد: 
برای اکران فیلم های ســینمایی یک سری مراحل 
قانونی باید طی شود که این موضوع برعهده وزارت 
ارشاد است و نمایندگان مجلس باید بر روند اجرای 
این مراحل نظارت داشته باشند، لذا شایسته است تا 
نمایندگان مجلس از دخالت در روند اکران یا عدم 
اکران یک فیلم ســینمایی که روال قانونی را طی 
کرده، خودداری کننــد. فاطمه ذوالقدر تأکید کرد 
که هیچ فردی نباید با اعمال سلیقه شخصی جلوی 
نمایش فیلمی را که مجوزهــای لازم دارد را بگیرد 
ازجمله نمایندگان مجلس نباید با اعمال ســلیقه 
شــخصی، در دقیقه 90 حق فیلمــی را که تمامی 
مراحل قانونی را پشت سر گذاشته، ضایع کنند و در 
آستانه اکران بگویند این فیلم بد است و نباید اکران 
شود. این برخاف قانون و تضییع حقوق هنرمندان 

است، زیرا متولی سینما وزارت ارشاد است .

عضو کمیسیون فرهنگی در واکنش به سخنان حجت الاسلام پژمان فر

در اکران فیلم ها دخالت نکنیم
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کاتکات

  نمایشگاه پرتره   شاعران دهه  چهل ایران که توسط محمدگل جامجو عکاس پیشکسوت گرفته شده در کافه   مستند بی نظمی طبیعی محصول کشور دانمارک در سومین روز جشنواره سینما حقیقت روی پرده می رود .  بزرگداشت روز جهانی حقوق بشر با سخنرانی مسعود جعفری جوزانی برگزار شد.
مانیا به نمایش درآمده 
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یک واژه و چند تعبیر؛ آیا فیلم سوزی مهمترین معضل سینمای ایران است؟

صحبت از پژمردن یک برگ نیست! 
 »شهروند« بررسی می کند: فیلم سوزی و بی عدالتی در اکران به روایت دست اندرکاران فیلم های روی پرده، غلامرضا موسوی، عبدالله علیخانی، مصطفی تقی زاده، حسین 

شهابی، حسین کندری و  هادی حاجتمند

 دل تورو پیشتاز گلدن گلوب شد
سینمایی  جوایز  نامزدهای  شهروند| 
گلدن گلوب کــه به انتخــاب انجمن 
مطبوعات خارجی  هالیوود اهدا می شود، 
معرفی شدند. مطابق اخبار منتشرشده، 
در میان نامزدهای اعلام شــده از سوی 
دســت اندرکاران برگزاری، فیلم شکل 
آب، ساخته گی یرمو دل تورو با نامزدی 

در ۷ رشته پیشتاز است.
گلدن گلوب  مراسم  هفتادوپنجمین 
که قرار است برترین تولیدات سینمایی 
و تلویزیونی نمایش داده شــده در  سال 
۲۰۱۷ را انتخاب کند، هشــتمین روز 
از  ســال جدید میــلادی در کالیفرنیا 
برگزار خواهد شد. در این مراسم که به 
مجری گری ست مایرز، مجری سرشناس 
آمریکایی برگزار می شــود، بعد از فیلم 
شــکل آب، پسُت ســاخته استیون 
اســپیلبرگ و ســه بیلبورد از مارتین 
مک دونا در 6 شاخه شانس کسب جایزه 

دارند.
دو  در  گلدن گلــوب  جایزه هــای 
بخش جداگانه ســینما و تلویزیون که 
در آیتم های مختلفــی مانند بهترین 
فیلم ســینمایی و فیلم یا سریال های 
تلویزیونی درام و کمــدی یا موزیکال، 
کارگردانی، بازیگر نقش اصلی و مکمل 
مرد و زن درام و کمدی یا موزیکال، فیلم 
خارجی، انیمیشن، فیلمنامه، موسیقی 
متن و... اعطا می شود، یکی از مهمترین 
معیارها برای تخمین میزان شانس یک 
فیلم در اسکار که حدود یک ماه بعد از 
گلدن گلوب برگزار می شــود، به شمار 
می آید. امســال در بین نامزدها اسامی 
بزرگی چون کریســتوفر نــولان، تام 
هنکس، دانیل دی لوئیس، گری الُدمن، 
مریل استریپ، میشل ویلیامز، جودی 
دنچ، رابرت دنیرو، نیکل کیدمن، جود لا، 
جسیکا لانگ و ریس ویترسپون احتمالا 
شــانس خوبی در اســکار نیز خواهند 
داشت. همان طور که بی توجهی به نفس 
نرگس آبیــار می تواند به معنای کاهش 

شانس این فیلم در اسکار باشد.

زندگی رولینگ فیلم می شود!
شهروند|  شاید این یک استثنا باشد که 
به عنوان یک زن، همه چیز را از دست بدهید 
و بعد به یکی از نویسندگان پرمخاطب و البته 
ثروتمند تبدیل شوید. این خلاصه زندگی 
رمان های  نویســنده  جی.کی.رولینگ، 
پرفروش هری پاتر است که قرار است به یک 
فیلم تبدیل شود. ساندی مورنینگ هرالد در 
گزارشی که به این موضوع اختصاص داده، 
نوشته است: فیلمی درباره زندگی جی.کی. 
و  انگلیسی  رولینگ، رمان نویس مشهور 
خالق هفت گانه هری پاتر  وارد لیست سیاه 
فیلمنامه های محبوب، اما ساخته نشــده 
سینمای  هالیوود شــد. این لیست که با 
تحقیق از بیش از ۲۷۵ استودیو و کمپانی 
فیلمسازی تهیه شده، ویژه فیلمنامه هایی 
است که هنوز به مرحله تولید نرسیده اند، اما 
پیش بینی می شود محبوبیت زیادی کسب 
کنند. فیلمنامه زندگی رولینگ را آنا کلاسن 
به نگارش درآورده و در آن به ماجراهایی که 
رولینگ از ۲۵سالگی پشت سر گذاشته، 
می پردازد. در این فیلم عشق اول رولینگ، 
بارداری غیرمنتظره او، از دست دادن شغل، 
افســردگی و پس از آن،  نگارش رمان های 
هری پاتر نمایش داده خواهد شد.  بازیگران 
سرشناسی چون جکی جیلنهال، سوفی 
ترنر و پاتریشــیا آرکوئت فیلمنامه های 
موجود در لیست ســیاه را در توییتر خود 
اعلام کرده اند. با توجه به آمار به دســت 
آمده، رکورد تعداد فیلمنامه نویسان زن در 
فهرست امسال شکســته شده و قهرمان 
حدود نیمی از فیلم ها، زن هستند. جی.کی. 
رولینگ، نویســنده سرشناس انگلیسی 
که از سوی مجله فوربز سومین سلبریتی 
ثروتمند جهان لقب گرفتــه، پس از تمام 
شــدن هفت گانه هری پاتر هم به پیمودن 
پله های موفقیت ادامه داد. در  ســال ۲۰۱6 
فیلم جدیدی برگرفته از کتاب های هری پاتر 
یعنی هیولاهای خارق العاده و زیســتگاه 
آنها که خود رولینگ نگارش فیلمنامه آن 
را نیز بر عهده داشــت، اکران شد و بیش 
از ۴۷۳ میلیون دلار در سینماهای جهان 

فروش داشت.
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